



Møde i Biodiversitetsudvalget onsdag d. 10. januar 2024 kl. 19.30

i Stoholm Fritids- og kulturcenter, Søndergade 56, 7850 Stoholm.

Der deltog: Laust Nørskov, Allan Folmer Hansen, Mogens Kjær, Thomas Holgaard og Flemming Østergaard.
Afbud fra Jakob Jensen grundet møde i Århus.

Referat

1. Siden sidst.

- a. Grønne sammen. 15.09. Godt arrangement. Fint indhold, som kan bruges ved anden lejlighed. For få besøgende. Har klaget til Viborg Kommune over store problemer med rettidig annoncering.
- b. Naturfilm. Vi har fået lavet to små naturfilm. Godt resultat. Links findes på MJKs hjemmeside.
- c. Møde i Højslev. 27.10. Lodsejere, jægere og interesserede i Ørum-området. Godt møde. God deltagelse. Ved andre lignende møder skal vi prøve at komme bredere ud med invitationen
- d. 50 nye levesteder. Arbejder med at færdiggøre og udsende rapporter til landmændene (Innovationscenter for Økologisk Landbrug). Det trækker lidt ud pga. sygdom.
- e. Områder der kommer til/forlader projektet.
 - Lånrum. Lodsejerne i Lånrum ikke så interesserede i at være med i et forpligtende projekt. Henning Wilstrup har allerede hjulpet os meget med bl.a. terræn til naturdag med Stoholm Skole, filmoptagelser og plads til vores depot.
 - Søvang. Godset har selv spurgt om at være med, men kan ikke finde ud af, om man vil levere noget. Kommer Søvang på bedre tanker, kan de være med i projektet.
 - Ørslev Kloster. Afholdt møde med såvel ejer som jægerne. Stor interesse for at være med. Området hænger sammen med Nørre Ørum.
- f. Spørgeskemaundersøgelse
 - Ved nytårstid blev spørgeskema til alle lodsejere udsendt. 5 spørgsmål. Pt. har knap halvdelen svaret. Vi får høje karakterer. Tilfredshedsskala går fra 1-5, hvor 5 er det højeste. Lige nu ligger gennemsnit for de 5 spørgsmål på fra 3,9 – 4,3. Det kan ikke være finere.

2. Aktiviteter 2024:

- a. Marknaturdage.
 - Der blev fremlagt et oplæg om marknaturdage for såvel lodsejere som lokalbefolkning og MJKs medlemmer. Formålet er at give deltagerne mere viden om, hvad god marknatur er, herunder bevaring af og etablering af nye landskabselementer, naturforbedringers påvirkning af faunaen og medvirke til medejerskab hos landmænd, lokalbefolkning og medlemmerne. Der arbejdes videre med planerne, og kan der skaffes midler til dækning af udgifterne, vil et antal dage blive afholdt i maj-juni.
- b. Udsætning
 - Vi skal begrænse udsætning til et absolut minimum. Udvalget blev enig om, at der kan udsættes 2 flokke i Tastum hos Thomas Søgaard. Skulle forårets tællinger vise, at der er behov for yderligere en flok et andet sted, kan det komme på tale.
- c. Plantning
 - Albert Scherphof, Lundø vil gerne have hjælp til at plante et nyt 200 m hegn. Peter Thorsen, Roslev vil gerne have hjælp til at plante et par små remiser, og vi skal have genplantet remisen i Kvosted.

- d. Såning
 - *Vi kan tilbyde tilsåning af mindre arealet.*
- e. Andet
 - *Vi skal tilskynde landmændene til at lægge små hjørner, kiler lavninger mm ud som småbiotoper. Der er mange ekstra kroner at hente i præmie ved anvendelse af Biodiversitetsordningen. Vi skal også forsøge at få bræmmer med blomsterbrak i kanten af marker med slåningsbrak.*
3. Fugletællinger i 2024.
 - *Der vil i løbet af en uges tid være en plan over, hvornår og hvor der afholdes træning/fugletælling. Herefter kan lodsejerne orienteres. I Salling skal DOF tælle i de 50 udpegede punkter.*
4. Organisering af arbejdet og engagering af medlemmerne.
 - *Vi skal forsøge at lave en decentral arbejdsplan, så opgaverne i højere grad løses lokalt. Når det gælder medlemmerne, skal vi selvfølgelig annoncere om hjælp, men vi skal i højere grad "prikke" de medlemmer, som vi regner med kan/vil hjælpe os, og som bor centralt i forhold til opgaverne.*
5. Økonomi, herunder sommerfest.
 - *Der blev orienteret om, hvem der havde givet støtte til projektet i 2023 og hvordan vi skal søge midler til det fortsatte arbejde og nye aktiviteter. Vi vil gerne deltage i en evt. sommerfest under en eller anden form med en eller anden aktivitet.*
6. Biotopforbedringer med i MJKs vedtægter.
 - *Allan orienterede om sit arbejde med at modernisere MJKs vedtægter og pointerede vigtigheden af, at biodiversitetsarbejdet blev indføjet i klubbens formål. Der blev fremsat et ændringsforslag til § 2 i forslaget, så biodiversitetsarbejdet indgår i formålet dog ikke som det første. Dette blev vedtaget. Allan tager det med til bestyrelsen. Udvalget er fuldstændig enig om vigtigheden af, at biodiversitetsarbejdet står i klubbens formål. Det er vejen frem, hvis vi skal have bedre terræner til træning af vore hunde. Det er et must for vores arbejde.*
7. Eventuelt
 - *Vi vil invitere fødevarerminister og formanden for Landbrug og fødevarer til at besøge projektet til foråret. Vi vil booke taletid på de engelske specialklubbers fælles vintermøde 2025.*

Aulum d. 14. januar 2024
Flemming Østergaard